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Goed voorbereid de zomer in?

Onze Vereniging Bosch en Duin heeft 
de zomer ingeluid met de inmiddels 
traditionele zomerborrel voor haar 
leden in juni. Hopelijk was u ook aan-
wezig om elkaar te ontmoeten op het 
vernieuwde terras van de tennisbaan. 
Ook aan de kinderen was weer gedacht 
met een overheerlijke pannekoeken-
bakker. Een zomer die ons hopelijk 
minder regen en meer zonneschijn 
gaat geven dan het natte voorjaar. 
Pluspunt is wel dat ons buurtschap er 
heel mooi groen bij ligt.

Een zomer waar we dan, mede door de 
vereniging georganiseerde voorlich-
tingsavond in juni, ook beter weten te 
handelen in geval van een mogelijke 
bosbrand. Wat kunnen we als bewoners 
doen, preventief, maar ook actief. Hoe 
zelf te handelen bij een kleine brand? 
En wat te doen als een brand groot 
wordt en dichtbij komt? Ieder jaar lijkt 
het immers toch warmer en droger te 
worden. Uitgebreide informatie over 
een goede handelingswijze bij een 
bosbrand staat op onze website.

Na de zomer hoop ik u weer te zien op 
één van onze sociëteitsactiviteiten. 
Een goede gelegenheid om elkaar te 
ontmoeten met een borrel, diner en in-
spirerende spreker. Er gebeurt tenslotte 
genoeg in Bosch en Duin.

Ik wens iedereen een ontspannen en 
mooie zomer toe!

Ed Pipers
Voorzitter Vereniging Bosch en Duin e.o.

3

Interview Ereleden Gitta en Henk Kreeftmeijer4

Terugkeer van de raven10

Markante gebouwen

Sportief Bosch en Duin8

Visie op Utrechts Landschap

De wolf in Bosch en Duin

14

20

22
Nieuws Commissie Ruimtelijke Ordening 

Nieuws Commissie Verkeer

24

26
Sociëteit28

INHOUD
Twintigste Jaargang, Nummer 67



IN
TE

RV
IEW

Gitta en Henk jullie hebben je, elk op een 

andere manier al jaren ingezet voor de ver-

eniging, en dat terwijl jullie in Soesterberg 

wonen, hoe kan dat?

Gitta: Dat komt omdat we veertien jaar aan 

de Amersfoortseweg hebben gewoond. We 

hadden daar een huis uit 1904, dat destijds 

voor de notaris was gebouwd. De lambriserin-

gen kwamen nog uit een zeventiende eeuws 

kasteeltje. Het huis had een bar en een ten-

nisbaan. Wij vonden het wonen daar prachtig. 

Maar er was veel onderhoud aan het huis en 

door een storm moest er wel 100 meter nieu-

we dakgoot worden vervangen. En zo ging 

het maar door: nieuwe nokvorsten, beglazing 

enzovoort. Ik tenniste bij de Tennisvereniging 

Bosch en Duin en daar kreeg ik een tip dat er 

een aardig huis te koop was in Soesterberg. 

En zo zijn we naar Soesterberg vertrokken.

Dus toen je verhuisd bent, ben je toch lid 

gebleven van de Vereniging?

Henk: Ja het zaadje uit Bosch en Duin was 

al bij ons geplant, we blijven toch Bosch en 

Duiners, hoewel we alweer 24 jaar in Soester-

berg wonen.

Henk, welk initiatief heb jij genomen voor de 

Vereniging?

Henk: Toen ik met pensioen ging, kreeg ik 

meer tijd om me te verdiepen in de filosofie. Ik 

bestudeerde thuis altijd al veel filosofen zoals 

Nietzsche, Freud en Schopenhauer en sloot 

me aan bij de Salon der Wijsbegeerte in Soest. 

Deze club bestond voornamelijk uit dames. 

Waarom kon zo’n club eigenlijk ook niet in 

Bosch en Duin vroeg ik me af. En zo ontstond 

de Salon der Verdieping, een club van mensen, 

die eens per maand, gezamenlijk een filosoof 

bespreken. Onder leiding van Hans Beuk. Hij 

begeleidt ‘filosofiekringen’, waarin de deelne-

mers en hij op basis van een gezamenlijk ge-

kozen filosofieboek met elkaar in gesprek zijn. 

Hans heeft aan de VU de opleiding ‘Wijsbe-

geerte en spiritualiteit’ gevolgd en in deeltijd 

heeft hij filosofie gestudeerd.

Salon der Verdieping is laagdrempelig, een 

plaats voor mensen die mee willen denken 

over wat er speelt in onze samenleving en een 

plek waar je je snel thuis voelt. We komen eens 

per maand bij elkaar in het souterrain van de 

Vereniging Bosch en Duin.

Welke filosofen behandelen jullie zoal?

Henk: Dat is heel uiteenlopend. We behan-

delen onderwerpen, zoals de Verlichting of 

spiritualiteit, maar natuurlijk ook specifiek de 

filosofen, zoals Hegel, Plato, Kant, Rousseau, 

Spinoza en zelfs Darwin komt aan bod.

Niet heel vaak reikt de Vereniging Bosch en Duin een erelidmaatschap uit aan leden die
zich op een hele verdienstelijke wijze hebben ingezet voor de vereniging. Het was sinds 
1990 niet meer voorgekomen. Dit keer was het erelidmaatschap voor het echtpaar Gitta 
en Henk Kreeftmeijer. Zij werden op de jaarvergadering in april in het zonnetje gezet door 
voorzitter Ed Pipers. Met bloemen en een heuse ‘onderscheiding’.
Gitta en Henk leveren al jaren een grote bijdrage aan de Vereniging. Tijd voor een bezoekje 
aan de familie Kreeftmeijer-Blauw in hun gezellige huis aan het eind van een doodlopende 
weg. Bij de deur hangt een door Gitta geboetseerde kreeft in het blauw, weet je meteen 
dat je op het juiste adres bent.

Interview met Gitta en Henk Kreeftmeijer door Gea Schmidt

Het voelt als een tweede huiskamer

Gitta Kreeftmeijer-Blauw werd geboren in Wognum (NH) in een gezin met 13 kinderen. Haar vader 
omschrijft ze als een pionier. Gitta deed de middelbare school op een internaat, bij de nonnen. Gelukkig 
mocht ze wel ieder weekend naar huis. Ze koos voor de Z-verpleging en deed ook de B-opleiding Psychia-
trie. Ze werkte achtereenvolgens bij Amerpoort en in het Willem Arntz Huis in Utrecht.

Henk Kreeftmeijer dacht dat hij wel in de veeartsenij terecht zou komen, want hij woonde om de hoek 
van de veeartsenijopleiding in Utrecht. Maar hij koos voor wiskunde. Hij deed dit echter maar een jaar. 
Want hij had al vroeg interesse in werken met computers. Daardoor maakte hij zijn studie niet af, want er 
was op dat gebied veel vraag naar mensen die thuis waren in de computerwereld. Dat bracht hem veel: 
van het maken van lichtshows bij popgroepen tot het verkopen van shows van popgroepen. Door zijn 
contact met impresario Paul Acket kwam hij in de grammofoonplatenbusiness terecht en verkocht shows 
aan theaters. Tot aan zijn pensioen had Henk een videobedrijf. 
Tegenwoordig bouwt hij nog voor zijn plezier websites en doet hij 
de hosting voor een aantal websites. Henk is ook lid van verdien-
ste van de tennisvereniging wegens zijn vrijwilligers-en 
bestuurstaken.

Over Gitta en Henk Kreeftmeijer
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Henk ik begreep dat je je ook inzet voor 

de organisatie van het Lustrum?

Henk: Ja het eerste Lustrum dat ik orga-

niseerde was toen de Vereniging 75 jaar 

bestond. Dat was een enorm succes. We 

hielden het feest op een grasveld bij De 

Molshoop, de manege. We hadden wel 

400 bezoekers en hadden voor van alles 

gezorgd, zoals een barbecue en een huif-

karrentocht, En voor de kinderen waren er 

oud-hollandse spelen. Van tevoren hadden 

we folders rondgebracht in alle lanen van 

Bosch en Duin en omstreken. Vorig jaar 

organiseerde ik ook het 100 jarig bestaan, 

en ook dat was een groot succes. Vooral 

ook de prachtige locatie die we hadden 

afgehuurd (Landgoed Beukbergen) zorgde 

voor een bijzondere sfeer. 

En jij Gitta, hoe ben jij bij de Vereniging 

betrokken geraakt?

Gitta: Dat is begonnen toen mijn eigen 

kinderen nog klein waren, en ik werd ge-

polst of ik mee wilde werken de jeugdclub 

nieuw leven in te blazen. Dat begon met 

peuterdans voor de peutertjes op don-

derdag- en vrijdagochtend. De moeders 

konden dan met elkaar kennismaken. Uit 

die activiteiten kwam van alles voort voor 

de jeugd. We hadden een timmerclub, 

balletclub, tekenclub en een kookclub. Dat 

speelde zich allemaal af tussen 1990 en 

2000. Na die tijd werd de animo minder, 

deze kinderen werden natuurlijk ouder, er 

kwamen weinig jonge gezinnen in Bosch 

en Duin wonen. We hadden in de vroege 

jaren wel driemaal zoveel kinderen als nu 

hier wonen. Het is echt geprobeerd, maar 

een echte jeugdclub is moeilijk meer te 

realiseren. Gelukkig hebben we nog wel 

het jaarlijkse Sinterklaasfeest.

Gitta jij hebt daarna de Salon der Kunsten 

opgericht. Hoe is dat ontstaan?

Gitta: In 2009 zijn we in het souterrain 

begonnen met lessen acrylschilderen, 

boetseren en tekenen en portretschilde-

ren. Ook organiseerden we lezingen over 

kunst en gingen samen naar musea. Daar 

was zoveel belangstelling voor dat we de 

Salon der Kunsten hebben opgericht, een 

naam die overigens door Henk bedacht 

is. We organiseerden er ook nog van alles 

omheen, zoals een les kleuranalyse en 

een echte modeshow voor de Vereniging 

Bosch en Duin. Vergeet ook niet de druk 

bezochte Apple cursussen. Al deze zaken 

deed ik natuurlijk niet allemaal alleen. Ik 

heb altijd alles met Annemarie ter Haar 

Romeny bedacht en georganiseerd. Zij 

werd overigens in 1990 erelid van de 

vereniging.

Dus momenteel ben jij de drijvende kracht 

achter de Salon der Kunsten?

Gitta: We hebben momenteel 3 groepen 

van 8 tot 10 deelnemers. Daarvoor moet 

je er toch iedere keer zijn om de deur 

open te doen, voor de koffie zorgen en, 

vergeet niet het schoonhouden van de 

ruimte. Dat wordt nog wel eens vergeten, 

maar dat moet ook gebeuren. En op zijn 
tijd moet er een likje verf op de muur. 

Verder maak ik de half-jaarlijkse nieuws-

brief, beheer de financiën en schrijf 

iedereen aan die al eerder meedeed. Ja 

er komt veel bij kijken, maar Henk en ik 

gaan gewoon door. De cursisten zijn een 

fijne groep mensen, het is heel vertrouwd. 

Het voelt als een tweede huiskamer. Toch 

is het ook altijd weer fijn als er nieuwe 

deelnemers bijkomen, het is beslist geen 

besloten vriendinnenclub. 

Je doet zelf ook mee met de cursussen?

Gitta: Ja ik doe aan alles mee en schilder 

en boetseer dus ook zelf. Op mijn website 

www.gitta.nl kun je mijn werk bekijken.

Heb je nog wensen op je lijstje voor de 

Salon?

Ja, ik zou heel graag nog eens een leesclub 

starten. Dat ontbreekt nog. Dat lijkt me zo 

fantastisch. Dus bij deze een oproep wie 

zich daar sterk voor wil maken.

Gitta en Henk hebben jullie nog tijd voor 

andere zaken en hobby’s?

Henk: Los van het feit dat we door al deze 

bezigheden bijna niet op vakantie kunnen, 

hebben we toch tijd om oppasopa- en 

oma te zijn, om te tuinieren, tennissen en 

te lezen. En Gitta voegt daar nog aan toe: 

We komen allebei uit een grote familie, 

Henk is de oudste van tien en ik kom uit 

een gezin van dertien kinderen, dus er zijn 

regelmatig feestjes.

Voor meer informatie over De Salon der 

Kunsten: www.salonderkunsten.nl en De 

“Toch is het ook altijd 
weer fijn als er nieuwe 
deelnemers bijkomen, 
het is beslist geen 
besloten vriendinnen-
club.” 

“Ik zou heel graag 
nog eens een lees-
club starten. Dat 
ontbreekt nog!” 
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                                      Helma de Hollander

De HardLoopGroep Panbos (HLG) is voor iedereen die graag één of twee keer per week een rondje hardloopt of wandelt 

en het leuk vindt om dit samen met anderen te doen. De HLG heeft een sportief én sociaal karakter en bestaat uit zo’n 

zestig leden variërend in leeftijd.

Op woensdag en zaterdag verzamelen de lopers zich om 9.00 uur in het Panbos, waarna ze in verschillende groepen in-

lopen. Onder begeleiding volgt dan op een vaste oefenplek de warming-up. Hierna vormen zich groepjes voor het lopen 

van een zelfgekozen route door het bos, waarbij lopers elkaar vinden in hun gezamenlijk gewenste afstand en tempo. Na 

afloop om 10:30 uur is er de mogelijkheid om met elkaar wat te drinken in het Panhuys (clubhuis). 

Deelnemers maken hier enthousiast gebruik van.

De HLG Panbos is onderdeel van Atletiekvereniging U-Track in Utrecht. U-Track or-

ganiseert vier keer per jaar op zondagochtend om 10:30 uur een cross in het Pan-

bos. Deze vindt plaats in de maanden maart, juni, september en december. De 

Panboscross is toegankelijk voor jong en oud en elk loopniveau. Het parcours 

heeft een lengte van drie kilometer, deelnemers bepalen zelf hoeveel rondjes ze 

lopen (maximaal acht). Voor de jongste jeugd is er een rondje van één kilometer.

Heb je interesse? Kijk op de website www.u-track.nl/hardloopgroep-panbos, of 

neem contact op met verenigingsmanager@u-track.nl.

Samen hardlopen in het Panbos

                          Robert Schouten 

Na ruim twee maanden tussen bergen zand en opgebroken terrassen te hebben getennist is het einde in zicht! De grijs-

groene Canada Tenn banen hebben plaatsgemaakt voor 4 gravel- en 4 smashcourtbanen die het hele jaar bespeelbaar 

zijn. De terrassen zijn vergroot en de beplanting maakt het geheel compleet. Tennisvereniging Bosch en Duin (TVBD) is 

klaar voor de toekomst en heeft ruimte voor 200 nieuwe leden!

 

Om potentiële leden te laten kennismaken met deze gezellige vereniging en het 

prachtige nieuwe park, doet TVBD mee aan de Zomer Challenge van de KNLTB. 

De Zomer Challenge is een lidmaatschap van juli t/m september en is voor 

iedereen die (weer) kennis wil maken met tennis.

 

Bij dit lidmaatschap zit deelname aan twee clinics, mag je onbeperkt tennis-

sen, meedoen aan de TOSS en het gezellige eindtoernooi. De kosten voor 

deze zomer challenge bedragen 60 euro voor volwassenen en 30 euro voor 

de jeugd. Wanneer je na afloop dit challenge lidmaatschap om wilt zetten naar 

een vast lidmaatschap ben jij verzekerd van een plaats en kom je niet op een 

eventuele wachtlijst. Op de website. www.tvbd.nl vind je meer informatie en kun je         

          je aanmelden. Voel je welkom!

Tennisvereniging Bosch en Duin
Nieuwe banen en ruimte voor nieuwe leden

Martijn van ‘t Loo 
Charter Manager
Martijn@HYC.nl 
+31 6 23 54 77 98

Derk Jan Rolff 
Sales & Purchase

Derk@HYC.nl
+31 6 188 30 145

MANA I

PERLE BLEUE | Hakvoort | 38m. | 4 cabins - 12 guests  
Weekly charter rate € 112.000,- ex APA 

MONACO | Feadship | 38m. | 4 cabins - 8 guests  
For sale asking price € 5.600.000,- 

SANTA MARIA | Feadship | 33m. | 3 cabins - 6 guests  
Weekly charter rate € 49.000,- ex APA  |  also available for sale

MANA I | Mulder | 36m. | 5 cabins - 10 guests  
Weekly charter rate € 135.000,- ex APA 

Y A C H T S  F O R  C H A R T E R

IDUNA | Feadship | 33m. | 3 cabins - 6 guests  
Weekly charter rate € 39.000,- ex APA  |  also available for sale

THE EXPERT IN DUTCH BUILT YACHTS SINCE 1995

S A L E S  •  C H A R T E R  B R O K E R A G E  •  R E F I T S  •  N E W  B U I L D S 
FROM DESIGN & SHIPYARD SELECTION TO BID BOOK, BUILDING CONTRACT AND DELIVERY

RUITERWEG 15, 1251Z X, L AREN NH, THE NETHERL ANDS 9
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Het is medio april als ik op een 
maandagochtend hoor dat er jonge 
raven op ‘ons terrein’ geringd gaan 
worden. Zo’n kans wilde ik niet aan 
mijn neus voorbij laten gaan en had 
het geluk aan mijn zijde, want Bosch 
en Duin is vlakbij. Eenmaal in de 
Biltse Duinen bleek het vinden van 
de plaats van bestemming kinderlijk 
eenvoudig.
‘Krok krok’, de krijsende ouders 
boven het nest verraden al gauw 
waar het te doen is. Goed gezekerd 
gaat de vitale klimmer naar de top 
van de boom. Al spoedig laat hij 
een boodschappentas zakken met 
ongetwijfeld daarin de jonge dieren. 
Ik heb het meer dan eens op televisie 

gezien. De klimmer vertelt ons dat 
het nest rommelig en aardig verzakt 
is. De ravenkenners concluderen 
dat het om jonge, onervaren ouders 
gaat. Maar als de boodschappentas 
opengaat blijkt al snel dat die jonge 
ouders toch maar mooi vier prach-
tige jongen hebben voortgebracht, 
denk ik op mijn beurt. Een van de 
nestelingen is duidelijk de grootste 
en actiefste. Dat zie je vaak bij het 
dier dat het eerst uit het ei komt. Bij 
de kleinste van het stel, als laatste 
uitgebroed, ontdek ik wat bloed van 
pikwonden bij de verenaanzet. Moch-
ten niet alle jonge dieren, pullen 
genoemd, volwassen worden, dan zal 
de jongste het mogelijk niet halen.

DE TERUGKEER VAN DE RAVEN
©  Jacqueline van Dam, Boswachter Publiek Utrechts Landschap
noord@utrechtslandschap.nl

Consultatiebureau
Ravenexpert Hans de Vos Burchart 

van Ravenwerkgroep Nederland 

overhandigt mij een jonge vogel. 

‘Houd maar vast, dan blijft ie lekker 

warm’. Met zijn warme, beweeglij-

ke lijf zo goed mogelijk tegen me 

aangedrukt kijkt de grote pul nieuws-

gierig om zich heen. Zijn helderblau-

we ogen zijn alert. Intussen gaat de 

ravenexpert uiterst kalm, maar zeer 

geroutineerd aan het werk. Het jonge 

dier wordt goed bekeken en van een 

mooie oranje ring met nummer voor-

zien. Daarna volgt nog onderzoek 

zoals wegen, opmeten vleugellengte 

(voor leeftijdsbepaling), onderzoek 

op vogelgriep via snavel en cloaca. 

Dat laatste resulteert in een enorme 

ontlasting. Tot slot wordt de klauw 

gespreid en langs de meetlat gelegd. 

De bevindingen van dit nest worden 

vastgelegd op een speciaal onder-

zoeksformulier. Het doet me denken 

aan een bezoek aan het consultatie-

bureau, maar dan voor vogels.

 

Hoog in de boom treft de klimmer 

maatregelen voor versteviging van 

het nest. Als de nog niet vliegvlugge 

pullen met nest en al naar beneden 

zouden kukelen zijn de overlevings-

kansen nihil. De in het natuurgebied 

aanwezige roofdieren weten wel raad 

met een jonge raaf.

 

Zangvogel
Gelet op zijn rauwe gekras zou je het 

niet verwachten, maar de raaf is de 

grootste zangvogel in ons land. Deze 

indeling is gebaseerd op zijn anato-

mie en DNA. Evenals de zwarte kraai, 

roek, kauw, ekster en gaai hoort de 

raaf tot de familie van kraaiachtigen. 

Met zijn spanwijdte tot zo’n anderhal-

ve meter kan deze flinke jongen die 

van de buizerd overtreffen. De raaf 

heeft als enige kraaiachtige een paar 

roofvogeltrekjes, zoals goed zweven 

op thermiek en spectaculaire bui-

telingen in zijn baltsvlucht. Kortom: 

acrobatiek in optima forma!

 

Fascinerend
Raven zijn opruimers in de natuur. 

Zo’n 95% van het voedsel bestaat uit 

aas, afkomstig van klein of groot wild, 

verkeersslachtoffers of aangevreten 

dieren. Als dit niet binnen snavelbe-

reik is eet hij ook insecten, wormen, 

eieren van zangvogels, zaden en 

vruchten. Soms verbergt de slimme 

vogel stukken vlees om ze later, op 

een rustig moment op te eten. Met 

behulp van een stokje als gereed-

schap weet een raaf voedsel uit een 

holte te peuteren of met een steen 

een noot te kraken.

Indrukwekkende tong

Imposante zangvogel met roofvogeltrekjes

Spanwijdte vleugels tot wel 1,5 meter 
Onzichtbare klimmer bij nest in top van de boom
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 Symbiose
Uit onderzoek blijkt dat raven in 

symbiose (samenwerking) leven met 

wolven. Als wolven gaan jagen, zijn 

de kraaiachtigen in de buurt. Na een 

succesvolle jacht valt er immers wat te 

eten. Andersom werkt het ook. Raven 

leiden wolven naar een kadaver om het 

te openen, want dat kunnen ze niet 

zelf. Het jachtdier is meer gefocust op 

de spiermassa van het (ge)dode dier, 

terwijl de raaf meer interesse heeft in 

de organen. Dat de raven wolven naar 

verzwakte, potentiële prooien leiden 

blijkt uit indirect bewijs.

 

Uitgestorven
Eeuwenlang is de raaf bejaagd geweest 

omdat gedacht werd dat de zwarte 

vogel een brenger was van dood en 

verderf. En zelfs een lijkenpikker (ge-

sneuvelden op het slagveld). Ook werd 

de vogel toebedacht dat hij ziektes zou 

verspreiden. De raaf zou concurreren 

met jagers die hun ‘eigen’ wild wilden 

beschermen (om ze vervolgens zelf te 

doden). In 1930 was de raaf uitgestor-

ven in ons land.

Eind jaren 60 van de vorige eeuw is de 

raaf weer geïntroduceerd, met voor-

namelijk vogels afkomstig uit Duitsland 

en de meeste nieuwkomers in de jaren 

70. Na een moeizame start is er sinds 

de eeuwwisseling sprake van een licht 

stijgende trend. Er zijn nu zo’n 1000 

raven in ons land, waarvan 150 tot 

200 broedparen. Dit komt mede door 

de inzet van de in 2008 opgerichte 

Ravenwerkgroep, als onderdeel van de 

Roofvogelwerkgroep.

Sinds 2013 voorziet de werkgroep de 

pullen van een kleurring met nummer 

en neemt biometrie af. Dit maakt het 

gemakkelijker om de vogels te monito-

ren en overlevingsanalyses te maken: 

hoe verspreiden ze zich, hoe oud wor-

den ze? Maar ook voor onderzoek naar 

het effect van bijvoorbeeld vogelgriep 

is het van belang dat de vogels gemoni-

tord blijven.

Aanbrengen van ring voor onderzoek

Wegen

Burgersdijk Makelaars    Emmaplein 6  Bilthoven    030-2287611
Vestigingen in Utrecht, Zeist, Den Dolder, Baarn-Soest en Bilthoven

www.burgersdijk.com

Villa Santhoeck te Bosch en Duin  
Exclusieve woningen met 24 uurs zorg op maat

In Villa Santhoeck draait alles om u. Hier ervaart u 
niet alleen de warmte van een gemeenschap, maar 
ook de laagdrempelige en deskundige zorg die 
afgestemd is op uw behoeften. Met onze 24 uurs zorg 
op maat kunt u genieten van de vrijheid om uw leven 
te blijven leven zoals u dat wilt, terwijl u tegelijkertijd 
kunt rekenen op de nodige ondersteuning en 
veiligheid.
 
Ontdek de luxe van onze 7 exclusieve woningen, 
elk met een oppervlakte van 120 tot 200 m², 
ontworpen voor maximaal comfort. De villa 
uit 1910, straalt in haar historische charme en 
moderne voorzieningen. Omringd door een groene 
en bosrijke omgeving, biedt Villa Santhoeck een 

idyllische leefomgeving waar u kunt genieten van 
de rust in de natuur.
 
Maak deel uit van onze levendige gemeenschap, 
waar service en sociale verbondenheid centraal 
staan. Ontdek het comfort en de luxe van het leven 
in Villa Santhoeck en geef uzelf en uw dierbaren de 
levenskwaliteit die u verdient.

Voor meer informatie belt u 
030-2287611 of stuur een email 
naar bilthoven@burgersdijk.com
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Kleine akkers, boomgaarden, hooibergen 
en schuren. Verbonden door een drukke 
doorgaande weg. Reizigers konden op 
adem komen bij de vriendelijke kastelein 
van herberg het Panhuys. Komt de naam 
bekend voor? Dit gaat over het Panbos, 
maar dan in de 18de en 19de eeuw. Die 
kastelein was tevens eigenaar van een 
groot deel van het gebied waarin ook  een 
lager gelegen uitholling (pan), lag. Soms 
tref je in je tuin nog wel eens van die 
relikwieën uit een ver verleden. Zo stond 
bij ons een stokoude appelboom: volgens 
mondelinge overlevering de langstleven-
de held van wat eens een eeuwenoude 
boomgaard was. 

Terug naar het Panbos anno 2024 met een 

enthousiaste Jacqueline van Dam. Sinds 

5,5 jaar is ze werkzaam bij het Utrechts 

Landschap, waarvan 3,5 jaar in de functie 

Boswachter Publiek. Daarmee is ze mede 

verantwoordelijk voor de communica-

tie over het  terreinbeheer van bijna 60 

gebieden. 

Welke plaats neemt het Panbos in bij het 

werk van Jacqueline? Het blijkt een niet 

onaanzienlijke, want in het Panbos is het 

druk. Van die 60 gebieden staat het op de 

5de plaats als het gaat om publieksbezoek. 

Dit na Birkhoven, Houdringe, Beerscho-

ten en Heidestein. ‘Het Panbos neemt 

een bijzondere plek in omdat het gaat om 

een hondenlosloopgebied. Voor de status 

hiervan heeft het Utrechts Landschap niet 

zelf gekozen, maar dit is zo afgesproken 

met de gemeente.’ 

Contradictio in terminis?
Natuurbeheer in een hondenlosloopge-

bied is dat geen contradictio in terminis?  

‘Niet perse, ‘stelt Jacqueline. ‘We kunnen 

hier veel betekenen voor unieke flora en 

fauna. Het Panbos is een stuifzandge-

bied, en een deel van de grove dennen 

(inheems) die in 1856 zijn aangeplant, be-

horen tot de oudste van ons land. De hoge 

leeftijd is niet goed terug te zien, want 

de grove den groeit langzaam en heeft 

dus niet zo’n imponerende dikke stam als 

sommige andere boomsoorten. Maar ook 

biedt het Panbos plaats aan unieke pad-

denstoelen, en denk eens aan al die dieren 

die hier zich thuis (moeten) voelen. Zo is 

er een grote dassenburcht. Maar er zijn 

ook vossen, egels, mollen, hazen, reeën en 

muizen. ‘

‘Iedereen is welkom in het Panbos, 
mits men zich aan openstellingsregels houdt.’

In gesprek met Jacqueline van Dam, Boswachter Publiek
Ilse Kuiper

We kunnen hier veel
betekenen voor unieke 
flora en fauna
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‘Om al die dieren hun noodzakelijk rust te 
gunnen en de biodiversiteit te versterken, 
zijn sinds kort de zogenoemde sluippaden 
en ‘overbodige paden’ dicht, ‘ legt Jacque-
line uit. ‘Er waren zoveel paden in het bos 
gekomen dat je bij wijze van spreken door 
de paden het bos niet meer kon zien. Zoals 
drie parallel lopende paden, waarvan twee 
in feite overbodig, en rust verstorend. Dat 
betekende een grote aanpak van het bos 
wat Utrechts Landschap heel zorgvuldig 
heeft geprobeerd te doen. Onder meer 
door bezoekers, aanwonenden en dona-
teurs mee te laten denken over de beste 
optie voor een nieuw wandelpadenplan. 
Overbodige wandelpaden gingen dicht, 
jeneverbessen en karakteristieke grove 
dennen kregen meer ruimte. En dat alles 
als onderdeel van het beheerplan,’ weet 
Jacqueline.
Een ander onderdeel van dit beheerplan is 
zo mogelijk nog complexer: in het Panbos 
worden exoten als Douglas, Amerikaan-
se eik en Amerikaanse vogelkers terug 
gedrongen. En dat is een steeds terug-
kerend, intensief karwei. ‘Onze insecten 
hebben niet zo veel aan deze exoten. 
Mede door hun snelle groei nemen ze 
veel licht weg voor bijvoorbeeld inheemse 
soorten als de grove den en de jenever-
besstruiken. Ons doel is een gemengd, 
grotendeels inheems bos te creëren met 
een grote variatie aan structuur en een 
hoge kenmerkende biodiversiteit. Een 
gebied waar ook ruimte is voor mossen en 
paddenstoelen.’

‘We hadden het al eerder over padden-
stoelen en een van onze doelen is het 
maken van een mycologisch waardevol 
bos van grove den op voedselarme zure 

zandgrond waar ruimte blijft voor zeld-
zame soorten zoals de ridderzwam en de 
pagemantel. De groei hiervan is mede 
afhankelijk van de grove dennen die hier 
staan.’

Heikel
Nu we Jacqueline toch spreken, worden 
heikele items niet geschuwd. Zo zijn er 
buurtgenoten die zeker weten dat er in 
het Panbos wordt gejaagd. Dit afgaand op 
de schoten die hier al jarenlang met name 
rond de ochtendschemering, maar ook 
wel tegen middernacht worden gehoord. 
Jacqueline: ‘Die schoten die mensen 
denken te horen, kan ook vuurwerk zijn. 
Maar of het nu om vuurwerk gaat, illegaal 
wordt gejaagd of ander overlast van 
mensen die zich na zonsondergang nog in 
het Panbos begeven, in alle gevallen kan 
het Utrechts Landschap worden gebeld 
op 030-2205555. In het automatisch 

Sprookjesboom

Nog een stukje geschiedenis

Het water dat in de pan bleef staan, werd tot ongeveer 1850 gebruikt 
om vee uit te laten drinken. Later is de ondergrond van de pan lek 
gemaakt zodat water dieper de grond in kon zakken, wat ervoor heeft 
gezorgd dat er tot rond 1890 begroeiing van loofbos aanwezig was. 
Hierna is het gebied veranderd in bouwland, totdat in 1922 golf-
terrein ‘de Pan’ werd aangelegd door de destijdse eigenaar NV 
Schaerweijder Bossen. Deze eigenaar was al bezig met bouwpercel-
en verkopen om villa’s op te bouwen, tot er een bouwverbod werd 
uitgegeven. Vervolgens kocht de gemeente Zeist het gebied voor rec-
reatie. In 1996 kreeg het Utrechts Landschap de beheersrechten en 
werd in 2004 eigenaar van het Panbos. Samen met de landgoederen 
Houdringe en Beerschoten vormt het een aaneengesloten natuurge-
bied van zo’n 378 hectare.

Vraag een brochure aan of bezoek de villa!

Villa Hoefstaete biedt een luxe, veilige en sociale woonomgeving met 

gastvrije service en deskundige 24-uurszorg op maat.

Het leven in Villa Hoefstaete is erop gericht u het thuisgevoel te 

bezorgen. Behouden wat waardevol is en uitkijken naar dat wat komt. 

Uw leven leiden zoals u gewend bent in de geborgenheid van onze villa.

“ Villa Hoefstaete in de 
bosrijke omgeving 
van Bosch en Duin 
heeft alles wat een 
woonzorgvilla tot een 
echt thuis maakt!” 
Jurjen Koopmans, locatiemanager

Villa Hoefstaete • Vossenlaan 26, 3735 KN Bosch en Duin • T 038 - 452 40 67 • E contact@zorggroepdelaren.nl • www.zorggroepdelaren.nlAdvertentie JBA security DEF C.pdf   1   22-05-2023   16:10
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antwoord bericht buiten kantooruren 
wordt het nummer van de dienstdoende 
BOA genoemd. Is er spoed geboden 
(denk bijvoorbeeld aan nachtelijke 
rustverstoorders, vuurwerk of brand), 
dan kunnen hulpdiensten als politie en 
brandweer worden gebeld. En: Nee 
het Utrechts landschap jaagt zelf niet.’, 
vertelt Jacqueline. ‘Wel vindt er faunabe-
heer plaats en dat houdt onder meer in 
dat gewonde dieren uit hun lijden verlost 
kunnen worden.’ 
En de plastic poepzakjes die je met 
enige regelmaat in het bos tegenkomt, 
waarom is daar geen afvalcontainer voor 
vragen sommigen zich af? ‘Het antwoord 
blijkt meer dan logisch: het plaatsen, 
legen en onderhouden van afvalcontai-
ners behoort niet tot de kerntaken van 
het Utrechts Landschap. ’Daarnaast: 
er is geen opruimplicht in het bos. 
Mensen die toch gebruik willen maken 
van poepzakjes moeten die zelf weer 
meenemen of de gemeente aanspreken 
op het plaatsen van een afvalcontainer 
op gemeenteterrein. Dat is namelijk een 
gemeentelijke taak.’

Iedereen die wel eens in het Panbos 
komt, weet dat het een druk bos is waar 

veel mensen op uiteenlopende wijze 
plezier aan beleven, niet alleen 

de hondenliefhebbers, 
maar ook paardrijders, 

hardlopers, recrean-
ten die zich in ‘de 
kuil’ even in het 
duingebied wanen 
en allerhande dag-
jesmensen. Toch kan 

beheerder Utrechts 
Landschap grotendeels 

haar doelen verwezen-
lijken, en voor zo’n druk bos 

ligt er opvallend weinig afval. Daar 
is ook Jacqueline blij mee. ‘Het is een 
schoon bos met relatief weinig proble-
matiek. Daar is iedereen blij mee. Zo kan 
het bos open blijven voor een veelvoud 
aan functies en bezoekers. Iedereen is 
van harte welkom in het Panbos, mits 
men zich  aan de openstellingsregels 
houdt.’

Thuiszorg
Wij zijn er met aandacht en liefde. 

Voor zorg bij u thuis in uw vertrouwde
omgeving. 

Meer informatie?
Accolade Thuis 

thuiszorg@accoladezorg.nl
085- 208 02 94

Accolade Thuis - regio Zeist

TIP
Wie zelf het Panbos wil verkennen, heeft veel aan de app die in samenwerking met IVN werd 

gemaakt

https://www.ivn.nl/ivn-natuur-app/

valse hanenkammen

Wanneer urgentie samengaat met onberispelijke 
kwaliteit in de wereld van mondiale transacties

Verkoopbegeleiding

Aankoopbegeleiding

Bedrijfswaardering

Legal Counseling

Litigation Support

Debt Services

Biltseweg 8   Bosch en Duin   schuitemanmacf.com
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Douglaslaan 3 te Bosch en Duin
Bosch en Duin heeft vele bijzondere gebouwen, met 
daarbij soms heel bekende architecten. Dit keer staat het 
woonhuis van familie Goede aan de Douglaslaan in de 
schijnwerpers, ontworpen door Piet Goede, de vader van 
de bewoner Adelbert. Hij was architect van De Neder-
landse Bank te Amsterdam en vele andere bouwwerken. 
Markant is de ‘kolenkit’ kerk in Amsterdam. Op een mooie 
zondagmiddag had ik een heel geanimeerd gesprek met 
Adelbert en Brenda thuis in hun fraaie woonhuis. We 
kennen elkaar al vele jaren uit onze straat, nu een nadere 
kennismaking voor heel Bosch en Duin. 

Het woonhuis is in 1990-1991 ontworpen en vervolgens ge-
bouwd in de toen nieuw te ontwikkelen Douglaslaan. Adel-
bert zocht een woning in de omgeving van Utrecht en viel 
voor het bosrijke gebied en mogelijkheden voor een eigen 
ontwerp door zijn vader. Het is een strak, sober bouwwerk 
dat met zijn hellende buitenmuren aan een Egyptische 
Mastaba tempel doet denken. De inspiratie kreeg zijn 
vader op een reis door Egypte. De tuin is daarentegen 
speels vormgegeven met vier verschillende terrassen. De 
architect wilde zoveel mogelijk een organische bostuin 
met hoogteverschillen zoals je die hier ook in het bos ziet.  

In 2005 is de woning aan de achterzijde uitgebreid met 
een enorme serre, eveneens ontworpen door Piet Goede. 
Dit leverde veel licht en ruimte op, ook voor hun des-
tijds twee opgroeiende kinderen. De hoge balken breken 
het doorvallende licht en vormen een ritmisch patroon, 
kenmerkend voor deze visueel ingestelde architect. Het 
geheel is in harmonie met het woonhuis en de bosrijke 
tuin. Zo zijn de vliegdennen door het hoge serreglas goed 
te zien. Piet Goede bleef tot in de laatste maanden van zijn 
leven betrokken bij de advisering over de uitvoering van de 
aanbouw. Het geheel is een mooie nalatenschap van hun 
(schoon) vader, opa en veelzijdige man.

Door Laura Willemsens, Adelbert en Brenda Goede
Woonhuis met architectuur van Egyptische tempel

Architect Piet Goede
Piet Goede (1918-2006) werkte als architect, fotograaf en 
beeldend kunstenaar te Amsterdam. De rode draad in zijn 
werk was vormgeving. Hij was sterk visueel georiënteerd, 
had een scherpe blik, anticiperend op het juiste moment 
als fotograaf, ontwerper in de architectuur, schepper van 
ruimtelijke structuren in de beeldende kunst. Water, lucht 
en licht met daarin geometrische structuren en de mens 
het spelend middelpunt. Zelf zei hij hierover: “Fotografie 
is kijkleuterend, oogsnoepend en met lichtspijkers vastna-
gelen. Beeldende kunst is spelen met materialen, vormen, 
ruimten, vlakken, kleuren en structuren.”

Van 1953 tot 1967 is Piet Goede hoofdontwerper bij 
het architectenbureau Duintjer. Hij ontwerpt (mee aan) 
scholen, ziekenhuizen, raadhuizen (o.a. Landsmeer), kerken 
en fabrieken. De architectuur is helder, strak met geome-
trisch ritme en oog voor detail. De periode wordt gedomi-
neerd door het ontwerp en de bouw van het hoofdkantoor 
van de Nederlandsche Bank aan het Frederiksplein (1961-
1967), op de plek van het in 1929 afgebrande Paleis voor 
Volksvlijt. 

ziekenhuis in Gorinchem terecht zijn gekomen. De op-
brengst van een deel van de objecten is gedoneerd aan het 
Hersen Instituut. Emeritus hoogleraar Dick Swaab noemde 
het werk van Piet Goede in zijn boek “Ons creatieve brein” 
als voorbeeld.

Interessant voor de bewoners van Bosch en Duin is dat 
Adelbert voor een aantal plastieken en kunstobjecten een 
goed onderkomen zoekt. Voor hem zou het fijn zijn als 
deze plastieken een mooie plek krijgen waar ze goed tot 
hun recht komen. Bijvoorbeeld in een hoge hal, woonka-
mer of vide. Heb je interesse in deze plastieken? Neem 
dan contact op met Adelbert (goede383@planet.nl). Wil 
je meer weten en zien over Piet Goede? Kijk dan op de 
website www.pietgoede.nl.

In 1955 begint Piet Goede als autodidact te fotograferen. 
Met zijn eerste camera -een Voigtländer- maakt hij van 
1957 tot 1963 opnamen die wekelijks worden geplaatst op 
de voorpagina van De Groene Amsterdammer. Daarmee 
krijgt hij naamsbekendheid. In 1966 –inmiddels is de Leica 
zijn instrument geworden- krijgt hij voor zijn oeuvre de 
eretitel “Meister der Leica”. De onderwerpen betreffen zijn 
dagelijkse leven, lopend van en naar zijn werk in Amster-
dam, structuren van bouwwerken, mensen in de stad en de 
natuur. 

In 1969 start een nieuw hoofdstuk voor Piet Goede: 
beeldende kunst. Zijn ruimtelijke objecten zijn van hout, 
metaal, soms gips. In zijn atelier aan de 2e Nassaustraat te 
Amsterdam speelt hij het spel van “hol en bol”, van “open 
en dicht”. Zijn energie is tomeloos. Als geschoold vakman 
weet hij hout te bewerken. Zijn spiraalvormige structuren 
zijn opgebouwd uit houten raamwerken van simpele geo-
metrische vorm, gestapeld en telkens verschoven onder 
kleine hoekverdraaiing, zodat een spiraliserende drie 
dimensionale structuur ontstaat. Als je erlangs loopt 
ontstaan door de licht inval zgn. Moiré patronen, door hem 
zwevingen in het licht genoemd. Deze ontstaan door het 
steeds verschuivende samenspel van lijnen en patronen 
waarin het licht superstructuren vormt. Aardige anek-
dote, het atelier van Piet is gebruikt voor de film ‘Turks 
fruit’(1973).

Plastieken kunstobjecten voor liefhebber
In het woonhuis hangt een aantal grote kunstobjecten 
van Piet Goede, de hierboven beschreven ‘plastieken’. De 
bijzondere driedimensionale structuren passen goed in de 
hoge kamer, zie foto. Piet Goede  heeft tientallen verschil-
lende objecten gemaakt, welke onder meer in het Beatrix-

De bewoners van dit karakteristieke woonhuis

Adelbert Goede (1945) is natuurkundige en gepromoveerd in de plasmafysica. Hij werkt sinds 
2007 als senior adviseur bij het Dutch Institute for Fundamental Energy Research en houdt 
zich bezig met de productie van zonne-brandstoffen door CO2 plasmolyse. Voordien werkte 
hij onder meer samen met Nobelprijswinnaar Paul Crutzen om de concentratie van broeikas 
gassen in de atmosfeer te meten vanuit een aardobservatiesatelliet van Nederlandse makelij. 
Daarvoor werkte hij 13 jaar in Oxford aan het tot nu meest succesvolle kernfusie project JET 
(Joint European Torus).
Brenda Ott (1961) was tot januari 2023 praktijkhoudend huisarts te Zeist en is nu waar-
nemend huisarts en kaderhuisarts ouderengeneeskunde. Ze vervult diverse taken zowel 
regionaal als landelijk op het gebied van ouderenzorg. In juli start ze als regiearts bij het 
‘Zorg Coördinatie Centrum Midden- Nederland’ in Huis ter Heide. Daarnaast geeft Brenda 
regelmatig presentaties op het gebied van proactieve zorgplanning, Positieve Gezondheid en 
ouderenzorg. In het begin van de coronacrisis werd ze geïnterviewd door Twan Huys in het 

programma Buitenhof. 

Huis familie Goede (voorkant)

Plastieken
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De wolf in Bosch en Duin

Is het echt waar? Ecoloog Erwin van Maanen van EcoNatura vertelde op de sociëteitsavond van 21 februari over 

de wolf die steeds dichterbij komt. Een boeiend verhaal van een wolvendeskundige én met interessante ervarin-

gen wat ons nieuwe inzichten geeft over de wolf. Hijzelf heeft geen nare ervaringen met de wolf, integendeel.

Erwin vertelde dat de wolf vanuit Oost-Europa is teruggekomen in ons cultuurlandschap halverwege de jaren 

negentig, na de val van het ijzeren gordijn. Ook speelde mee dat er minder jacht plaatsvond en de toekenning van 

de beschermde status van de wolf in West-Europa. De wolf is een intelligent en sociaal dier dat in een wolven-

roedel leeft. Eerst kwam de wolf terug in Duitsland, waar nu wel 200 wolvenroedels zijn. Een roedel bestaat met 

een wolvenpaar en hun jongen uit ongeveer vijf wolven. De wolf leeft vooral in rustige gebieden waar zij jagen op 

reeën, herten en wilde zwijnen. Sinds 2018 is de wolf terug in Nederland, vooral op de Veluwe en Nationaal Park 

Drents-Friese Wold. Maar ook in de omgeving van Zeist. Zelfs in Bosch en Duin is een wolf gespot. 

De ecoloog heeft zelf wolvenroedels ontdekt en ook een keer oog in oog gestaan met een wolf. Het was even 

spannend, maar de wolf vluchtte gelukkig weg. Hij zoekt wolven op door uitwerpselen te spotten en hij heeft een 

goede neus voor wolvenurine.  Ook let hij op kuilen in het bos die wolven graven. 

Het wolvendieet bestaat vooral uit wilde hoefdieren zoals de ree, gevolgd door edelhert en wilde zwijnen. De 

wolf heeft een neus voor zwakke dieren, daar gaat hij als eerste achteraan. Er blijft vaak maar weinig over van zijn 

prooi, soms blijft alleen de schedel achter. Het jagen en uiteendrijven van deze grote hoefdieren heeft ook een 

positief effect op een verschuiving van voedseldoelen en terugkeer van de bever en damhert.  Erwin van Maanen, Econatura Lezing ecoloog

Welpen

Laura Willemsens

Als wilde hoefdieren niet of weinig in het leefgebied van de wolf voorkomen, maar wel landbouwhuisdieren, dan 

zijn deze de klos. Vooral schapen, maar voor een klein deel ook paarden of andere dieren zoals kippen. Door zijn 

sterk jachtinstinct blijft het echter vaak niet bij één schaap, maar gaat de wolf door tot er velen van zijn prooien 

geveld zijn. Tegenwoordig worden landbouwhuisdieren steeds meer beschermd door afzetting van hun gebied. 

De wolf kan echter over een hoog hekwerk springen, dit liet Erwin zien op beelden. 

Is de wolf gevaarlijk voor de mens? Er zijn 10 dodelijk aanvallen van wolven in West-Europa genoteerd. In ver-

gelijking met andere dieren valt het dan ook best mee volgens de wolvendeskundige. In Nederland zijn nu vijf 

wolvenroedels en daarnaast nog enkele solitaire wolven, zoals in onze omgeving. Dit is wel het maximum om nog 

rustig te leven. De wolf heeft zich gevestigd in de provincie Utrecht, zo blijkt uit DNA-analyses en de blijvende 

aanwezigheid van het dier in de afgelopen maanden. Daarom stelt de provincie subsidie beschikbaar voor het 

plaatsen van wolfwerende rasters in onder meer onze gemeente. Afschieten mag niet en is ook geen oplossing. 

In Oostenrijk en Zwitserland gebeurt dit sinds kort wel op basis van een uitzonderingsclausule.

Wil je zelf een keer een wolf spotten? De grootste kans daarop is in de omgeving van het  Kröller Muller museum, 

zo werd ons verteld. Een fraaie combinatie dus van een Van Gogh aanschouwen en als het uitkomt ook nog een 

wolf spotten.

Wil je meer weten? Lees het boek ‘De wolf terug, eng of enerverend’ van co-auteur Erwin van Maanen.
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Nieuws uit de Commissie Ruimtelijke Ordening
Jan van den Berg Jeths

De nieuwe Omgevingswet
Sedert de vorige uitgave van ons Bosch & Duin Magazine 
zijn er weinig ontwikkelingen te melden over de lokale 
regelgeving. Op dit moment worden bouwplannen nog 
deels beoordeeld onder het toetsingsregime tot 1 januari 
2024 omdat het plan reeds was ingediend. Alle nieuwe 
plannen vallen nu onder het regime van de Omgevings-
wet, met als planbeoordelingskader het huidige bestem-
mingsplan. Alleen als het plan niet in het bestemmings-
plan past, is er sprake van een buitenplanse activiteit. 
Hierbij dienen de regels van de Omgevingswet in acht te 
worden genomen. Dit betekent onder andere een uitge-
breidere participatie met belanghebbenden.

Voor de Vereniging Bosch en Duin is hierbij onze wijkvisie 
het referentiepunt. Deze visie is goedgekeurd in de Al-
gemene Ledenvergadering van april 2022. Deze wijkvisie 
wordt om de paar jaar geactualiseerd naar aanleiding van 
de laatste ontwikkelingen.

Het bouwen van woningen is urgent gelet om de enorme 
woningnood. Bouwen op een locatie met weinig natuur-
waarde is natuurlijk geen enkel probleem. Anders ligt dit 
op locaties waar de natuurwaarde hoog is. Locaties met 
bos of andere waardevolle natuur. Dan dient er een goe-
de afweging gemaakt te worden tussen het maatschap-
pelijk en economisch belang van bouwen versus verlies 
aan natuur. Op dit moment heeft natuur geen economi-
sche waarde, sterker nog, als je de bomen kapt krijg je 
waardevolle bouwgrond beschikbaar. In het kader van de 
uitwerking van de regels bij de Omgevingswet dient er 
dus een waardenweger ontwikkeld te worden. Hoe weeg 
je de waarde (van vernietiging van) natuur ten opzichte 
van nieuwbouw? Zeker als deze woningbouw ook een paar 
kilometer verder op agrarisch land of op een herontwik-
kellocatie kan worden gerealiseerd.

Kenmerkend voor Zeist is dat het een zeer groene ge-
meente is met veel waardevolle natuur. De waardenweger 
is dus onontbeerlijk bij verdere planvorming. De gemeen-
te heeft aangeven dit jaar met een voorstel te komen 
voor een waardenweger als onderdeel van de verdere 
uitwerking van de Omgevingswet.

Dijnselburg
Er wordt gewerkt aan een gebiedsvisie voor het gehele 
gebied te weten de  sportlocatie, de camping en het 
bisdom terrein. In januari heeft een presentatie plaats- 
gevonden aan de gemeenteraad. Hierin werd tot onze 
verbazing aangegeven dat het participatietraject met de 
bewoners was beëindigd en dat alleen met de grondeige-

naren verder zou worden gesproken. De bewoners konden 
nog een keer inspreken bij de rondetafel. Maar dat is 
ons inziens meer inspraak voor de bühne omdat het plan 
dan af is. Participatie conform de nieuwe Omgevingswet 
wordt dus door de gemeente met voeten getreden.

Aangezien het hier een locatie betreft die buiten de rode 
contour (harde grens van het stedelijk gebied) ligt, heeft 
de provincie ook zeggenschap over mate van invulling 
van het gebied. Om deze reden hebben de bewonersor-
ganisaties en Stichting Milieu Zorg Zeist een brief naar de 
Provincie gestuurd. Zij wijzen op te veel vernietiging van 
natuur en het ontbreken van participatie in het voorstel 
van de gemeente. Naar aanleiding van deze brief is nu in 
ieder geval weer een gesprek georganiseerd tussen de 
bewonersorganisaties, provincie en gemeente. Dit zal in 
mei plaatsvinden.

De Terp, Biltseweg 6
Er wordt voortvarend gewerkt aan de verdere planvor-
ming van het gebouw tot appartementen. Dit alles in 
nauw overleg met de omwonenden en de Commissie 
Ruimtelijke Ordening. Er is onder andere een kettingbe-
ding opgesteld om te voorkomen dat het gebouw in een 
later stadium alsnog uitgebreid zou kunnen worden. 

De gemeente moet het bestemmingsplan wel wijzigen 
naar een woonbestemming en het toegestane bouwvlak 
reduceren tot de huidige footprint. Het plan is ingediend 
bij de gemeente, maar het kost een aantal maanden om 
dit initiatief goedgekeurd te krijgen. Dit is een mooi voor-
beeld van waar de samenwerking met de gemeente goed 
loopt.

Biltseweg 8
Dit gemeentelijk monument heeft nu de functie van kan-
toor. De huidige eigenaar wil het gebouw  transformeren 
tot  6 à 9 woonappartementen. 
Er zal niet of nauwelijks worden bijgebouwd. Wij hebben 
hier als Commissie Ruimtelijke Ordening in principe mee 
ingestemd omdat de uitstraling van het gebouw hetzelfde 
blijft en er geen sprake zal zijn van meer verkeer. Er heeft 
inmiddels ook overleg plaats gevonden door de ontwikke-
laar met de omwonenden.

Willem Arntsz Hoeve
Er zijn geen verdere ontwikkelingen. De plannen voor het 
Noordelijk en Zuidelijk ontwikkelveld - grote natuurgebie-
den-  zijn voorlopig opgeschort.

Den Dolder
De spoorwegovergang in Den Dolder wordt in de toekomst 
afgesloten voor gemotoriseerd verkeer. De overgang blijft 
wel open voor fietsers en voetgangers. Er zijn geen nieuwe 
ontwikkelingen voor ruimtelijke ordeningszaken. 

Duinweg 28 en 30
Het leegstaande recreatiegebouw van De Wijngaard is een 
aantal jaren geleden gekocht door een projectontwikkelaar. 
Het gebouw is nu al enige tijd gekraakt. De ontwikkelaar wil 
hier twee huizen bouwen, maar dit laat het bestemmings-
plan niet toe. De bestemming is maatschappelijk. Tot onze 
verbazing was in de raadsvergadering van april dit bouw-
plan plotseling  geagendeerd voor een verklaring van geen 

bezwaar. Bewoners en vereniging werden dus overvallen. 
Om deze reden hebben wij een brief naar de gemeenteraad 
gestuurd. In het bestuurlijk overleg over deze locatie was 
de afgelopen jaren steeds aangegeven dat met de buurt-
bewoners  en de Vereniging Bosch en Duin zou worden 
overlegd bij indiening van een plan. 

Omdat het tot op heden niet is gelukt om de krakers weg 
te krijgen, is een aantal bewoners ervoor om deze twee 
woningen te bouwen. Een aantal andere bewoners was hier 
fel op tegen en van mening dat de strook gewoon groen 
moet blijven. We zien hier, ons inziens, de activiteit van een 
ontwikkelaar om via ‘het probleem’ van krakers een be-
stemmingsplanwijziging tot stand te brengen. Dit zou een 
ernstige precedentwerking voor Bosch en Duin tot gevolg 
kunnen hebben. 

Dit staat ook in schril contrast met onze wijkvisie, name-
lijk dat verdichting het unieke karakter van Bosch en Duin 
aantast. In het vigerende bestemmingsplan is Bosch en 
Duin gekenmerkt als wonen in het bos, waarbij de woning 

ondergeschikt is aan het bos. We hebben de gemeente de 
suggestie gedaan het bestaande bouwvolume om te zetten 
naar één woning, om de ingreep in de groenstrook tot een 
minimum te beperken. Bovendien hebben we de gemeente 
gevraagd  een visie te ontwikkelen over de omzetting van 
zorgvastgoed naar wonen, waarbij wij graag onze inbreng 
willen leveren. Tot op heden wordt wisselend gereageerd 
op bestemmingswijzigingen.

De Terp

Spoorwegovergang in Den Dolder
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Nieuws van de Verkeerscommissie
Willem Hartman

Reconstructie van de kruispunten
De aanbesteding en de gunning van de uitvoering van het werk aan een aannemer worden binnen afzienbare 
termijn in gang gezet. De selectie van een aannemer vindt plaats na de zomer en begin 2025 vindt de aanpassing 
aan de eerste kruispunten plaats. Bij de gemeente is een andere projectleider aangesteld voor dit project en we 
horen van de gemeente wanneer de reconstructie daadwerkelijk van start gaat. 

Aanbrengen verkeersdrempels
Vanwege klachten over te hoge snelheden plaatst de gemeente in de periode eind juni tot eind juli extra ver-
keersdrempels op de Duinweg, de Tolhuislaan, de Taveernelaan en de Baarnseweg. De uitvoering is qua steilheid 
vergelijkbaar met de drempel bij de ‘plateaus’, die komen op de 11 kruispunten.

Verbreden fietspad Oude Spoorbaan
Dat gaat nog even duren vanwege de aanwezigheid van hazelwormen. Om te bepalen welke maatregelen nodig 
zijn voor de bescherming van de hazelworm, moet eerst hun exacte leefgebied ter plaatse in kaart gebracht 
worden. En vindt plaats in de zomer, omdat ze dan het meest actief zijn. Daarna bepaalt de gemeente welke 
eventuele maatregelen nodig zijn.

Wegencategorisering
De gemeente Zeist werkt aan een voorstel om de wegencategorisering te herzien om de 
leefbaarheid en de veiligheid te verhogen. Dat gaat vrijwel geen impact hebben op Bosch en 
Duin, maar veel meer op wijken en doorgaande wegen in en rondom Zeist. Relatief veel wegen in Zeist waar nu 
maximaal 50 km/h is toegestaan, gaan zakken naar 30 km/h. Een ander voorbeeld zijn korte stukken waar de 
provinciale wegen en gemeentelijke wegen in elkaars verlengde liggen, waar de maximum snelheid van 80 km/h 
naar 60 km/h gaat.

Bermpalen Vossenlaan

Pilot met bermpalen op de Vossenlaan
Zoals bekend heeft de gemeente een ‘pilot’ uitgevoerd met de ‘bermbalken’ op de Vossenlaan. Het doel was de 
bodem van de bermen te verbeteren en de snelheid te verlagen omdat het hierdoor lastiger is om te passeren. 
De gemeente heeft ook onder bewoners en passanten een enquête gehouden en dat levert een zeer divers en 
diffuus beeld op. Sommige mensen zijn heel enthousiast en anderen vinden het gevaarlijk of onzinnig. Boven-
dien is het een relatief kostbare aangelegenheid waarvoor geen budget voorhanden is om heel Bosch en Duin 
daarmee te voorzien en te onderhouden. De gemeente heeft dan ook besloten om de bermbalken op de Vos-
senlaan te handhaven, maar de rest van de bermen in Bosch en Duin voorlopig te laten zoals ze zijn.

Fietspad Oude Spoorbaan met nieuw bankje
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...deSociëteit
Sociëteitsavonden

• woensdag 18 september: Diner en gezellig 

samenzijn na de zomerperiode 
• woensdag 16 oktober: Diner en lezing (op-

tie ontwikkelingen voormalige vliegbasis 

Soesterberg) 

 

Emeritus Professor Toxicology Dr. Kees 

van Leeuwen Utrecht University. In deze 

lezing blikt prof. van Leeuwen terug en 

vooruit op de uitdagingen, zowel nationaal 

als mondiaal. Wat zijn de uitdagingen van 

water en klimaat in steden? Hoe groot 

zijn deze uitdagingen? Hoe doen we het 

in Nederland en in andere landen? En wat 

betekent ons uitstelgedrag voor onze 

(klein)kinderen?  

 

• woensdag 20 november: Diner en lezing 

over over watermanagement door Prof. 

Dr. Kees van Leeuwen

Bar open: 18.30 uur
Diner, tenzij anders vermeld: 19.00
Presentatie op lezingavonden: 20.00
Locatie: Tennisvereniging Bosch & 
Duin, Dennenweg 6, 3735 MS Bosch 
en Duin

Sociëteit Help
Wie draagt de sociëteit een warm hart toe 
en wil de commissie komen ver-
sterken?  Vind je het leuk om activiteiten 
te organiseren en veel mensen te leren 
kennen, dan kunnen we jouw hulp goed 
gebruiken. Meer weten hierover? Mail 
naar societeit@verenigingboschenduin.nl

Vrijdagmiddagborrels

Ieder kwartaal op de derde vrijdagmiddag 
van de maand organiseren wij een borrel 
van 16 tot 18 uur. 

• Vrijdag 20 september

• Vrijdag 15 november

Omdat december voor velen van ons al 
een drukke maand is kozen wij ervoor de 
laatste vrijmibo van het jaar een maand 
eerder te houden.

Tot slot

Tips en suggesties voor activiteiten zijn 
altijd welkom. En wie draagt de sociëteit 
een warm hart toe en wil de commissie 
versterken? Stuur mij een bericht via 
societeit@verenigingboschenduin.nl. 

Houd vooral onze nieuwsbrieven in de 
gaten voor meer informatie over de socië-
teits avonden.

Vergeet u niet zich via de website aan 
te melden en vooraf te betalen? Alvast 
hartelijk dank. 

Leyla Boumans, voorzitter Sociëteit

Vrijdagmiddagborrel Bosch & Duin

Kees van Leeuwen


